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L’extrema dreta guanya pes a les
institucions democràtiques. Així
ho van certificar les eleccions del
28M i així ho poden ratificar els
comicis generals del 23 de juliol.
Un dels col·lectius als quals l’au-
ge de formacions com Vox més in-
terpel·la és el de les persones
LGBTI. És per això que la cele-
bració del Dia Internacional de
l’Orgull LGBTIQ+, aquest dime-
cres, no es pot separar dels resul-
tats electorals de l’extrema dreta. 

Segons apunten des de l’Ob-
servatori contra l’Homofòbia
(OCH) en la seva darrera memò-
ria anual, dins del col·lectiu hi ha
“preocupació” per “l’avenç de les
polítiques d’extrema dreta”. Així
mateix, en un manifest, l’orga-
nisme afirma que “l’extrema dre-
ta no és un fenomen d’ara”, però
assenyala que “els seus discursos
d’odi s’han globalitzat i han pres
poder institucional”. Alhora,
l’OCH considera que “s’han ba-
nalitzat i relativitzat els drets,
com si es poguessin subhastar”. 

Per a l’organització, l’extrema
dreta legitima la violència contra
el col·lectiu i això fa augmentar les
agressions. Certament, des del
2018 s’ha viscut un increment de
les denúncies que rep l’observa-
tori. Malgrat això, des de l’orga-
nització Crida LGBTI asseguren
que “hi ha molts discursos alar-
mistes que apel·len a un augment
de les agressions LGBTI-fòbi-
ques, però no hi ha dades públi-
ques en un temps considerable ni
un observatori públic per poder
fer aquesta anàlisi”. 

Així mateix, el col·lectiu con-
sidera que en els darrers anys hi ha
hagut una visibilització més gran
de les persones LGBTI i això les ha
exposat més. “Si als noranta, en un

poble hi havia una persona dins
l’armari i era l’única a la qual s’a-
tacava, ara hi pot haver tot un grup
de persones LGBTI, i això impli-
ca més agressions, no perquè
aquest indret hagi viscut un aug-
ment de la LGBTI-fòbia, sinó per-
què la visibilització i la tensió me-
diàtica han augmentat”, argu-
menten. “A més, hi ha més me-
canismes per denunciar i la gent
s’atreveix molt més a fer-ho”, con-
sideren. És per tots aquests moti-
us que afirmen que s’ha d’evitar
“caure en discursos alarmants
que puguin generar por al col·lec-
tiu” i no tornar “als armaris”.

L’ODI D’EXTREMA DRETA
Vox té una croada contra el
col·lectiu LGBTI. Tot i que la for-
mació d’extrema dreta liderada
per Santiago Abascal, en el seu
darrer programa polític, no es-
menta res sobre les persones no
heterosexuals, no són estranyes
les intervencions dels seus inte-
grants denigrant el col·lectiu.
María de la Cabeza Ruiz Solás,
una de les seves diputades al

Congrés, afirmava el febrer pas-
sat que l’estat espanyol viu un
“alarmant augment de casos d’ho-
mosexualitat i transsexualitat”. Al-
hora, el partit és contrari al ma-
trimoni homosexual i un dels
seus líders més destacats, Iván Es-
pinosa de los Monteros, afirma-
va el 2020 que s’ha passat “d’a-
pallissar els homosexuals a què
ara imposin la seva llei”. 

És evident que Vox té un dis-
curs contra la dissidència sexual.
Malgrat això, hi ha altres forma-
cions de la mateixa tendència po-
lítica que no ataquen el col·lectiu
d’una manera tan frontal. Marie
Le Pen, de Reagrupament Nacio-
nal, a França, ja fa temps que no
mostra una postura bel·ligerant
contra els gais i les lesbianes. És un
posicionament similar al de for-
macions d’extrema dreta euro-
pees, com el  Partit de la Llibertat
holandès o el Partit Popular Da-
nès. En part, aquest discurs, que
també s’ha sentit a l’alcaldessa de
Ripoll, Sílvia Orriols, serveix, però,
per atacar les persones migrants,
sovint musulmanes, per haver

nascut en països on els col·lectius
LGBTI estan perseguits. 

Sigui com sigui, a casa nostra,
i tal com demostra un estudi de
l’Institut Internacional per l’Acció
No Violenta, Novact, Vox va en
una línia contrària. “El negacio-
nisme de Vox dels drets de les per-
sones LGBTIQ+ constitueix un al-
tre pilar en la seva agenda políti-
ca”, afirma. “El partit assegurava
[el 2019]que l’Orgull impregna el
centre de la ciutat d’una pudor in-
salubre i insuportable”, afegeix.

A més, la formació d’Abascal té
contactes amb organitzacions com
la plataforma CitizenGo, famosa
pel seu autobús transfòbic o per
denunciar Disney per suposada-
ment adoctrinar infants amb l’a-
nomenada “ideologia de gènere”.

“IDEOLOGIA DE GÈNERE”
Els partits polítics d’extrema dre-
ta no parlen obertament d’odi a la
població LGBTI. No obstant això,
tots ells esmenten la “ideologia de
gènere”. Aquest concepte, que fa
temps que corre per xarxes com
Telegram i per canals d’una nova

generació de youtubershomes, és
una mescla d’antifeminisme, an-
tiavortisme i LGBTI-fòbia. En
origen va néixer al Vaticà a finals
dels anys noranta del segle passat
i s’ha exportat amb èxit a l’estat es-
panyol i a Llatinoamèrica.

COM COMBATRE L’ODI
“És important fer una bona anà-
lisi per entendre per què l’extrema
dreta creix dins d’un gruix de po-
blació que no és ni feixista, ni
LGBTI-fòbica, ni racista i que pot
ser de classe treballadora”, afirmen
des de la Crida LGBTI. Segons el
col·lectiu, moltes persones que
voten aquestes opcions són “apo-
lítiques” i estan “descontentes
amb la classe política”, i connecten
amb un “populisme ple de menti-
des, com per exemple el que ano-
menen ‘ideologia de gènere’”.

És per això que la Crida
LGBTI aposta per crear un “front
antifeixista” que agrupi altres
moviments socials com els
col·lectius antiracistes, feminis-
tes o les organitzacions que de-
fensen l’habitatge digne.

Extrema LGBTI-fòbia
» L’ascens dels partits d’extrema dreta preocupa entre les persones de la comunitat LGBTI

» Encara que no apareix al seu programa polític, Vox ha atacat el col·lectiu nombroses vegades

Com cada any, aquest dimecres 28 de juny es va celebrar el Dia Internacional de l'Orgull LGBTIQ+. Foto: Natàlia Segura/ACN

Albert Alexandre
VALLÈS ORIENTAL
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La lupa

ACatalunya, més de 2,4 milions de persones
amb dret a vot van decidir no anar a votar
a les passades eleccions municipals. Si fa no
fa, és el que passa cada vegada que hi ha una

convocatòria electoral. Aquesta elevada abstenció,
però, és diferent si es tracta d’eleccions municipals,
autonòmiques, generals o europees. En aquest últim
cas, l’abstenció és molt més gran.

La valoració que fa l’electorat de la importància de
cadascuna d’aquestes institucions és una altra histò-
ria, si bé cada dia hi ha més gent que és conscient de
la dependència dels estats respecte a Europa. 

En un estat democràtic, la participació ciutadana
en unes eleccions és un dret fonamental, ja que quan
les persones no voten estan renunciant a la seva veu
i al poder que tenen de decidir sobre els assumptes que
els afecten.

Ara es parla molt de desafecció política, de can-
sament i de manca de confiança en les organitzacions
polítiques, especialment de les esquerres.

La gent de dretes, aquells que volen mantenir els
seus privilegis i no volen canvis ni millores en la so-
cietat, i que es beneficien de les desigualtats i les in-
justícies, són els més interessats a desmobilitzar l’e-
lectorat amb campanyes de desinformació, tergiver-
sació, manipulació i altres estratagemes. No és ca-
sualitat que la majoria dels grans mitjans de comu-
nicació intensifiquin i es facin ressò de qualsevol no-
tícia, sigui certa o no, que serveixi per desqualificar
dirigents, sobretot, d’organitzacions d’esquerres.

Desmobilitzar les classes treballadores és una prio-
ritat per a aquells que no volen que res canviï (per això
als partits de dretes també se’ls anomena conservadors).

Allò de “tots són iguals”, la corrupció generalitzada,
l’aferrament a la cadira o el “mai han treballat”, entre al-
tres, són arguments que es repeteixen mil vegades per
referir-se a dirigents polítics d’algunes organitzacions.

Les notícies escabroses i les falses acusacions es
repeteixen una vegada i una altra fins que l’electorat
les fa seves i, encara que es demostri que són frau-
dulentes i infundades, ja s’han interioritzat i difícil-
ment l’elector o electora canviarà la seva decisió.

I, en la majoria dels casos, dirà això: “Que els fotin”.
Ara bé, com també està demostrat, la gent de dre-

tes sí que sap el que ens juguem a les eleccions. Per
això, el diumenge, i després d’anar a missa, el primer
que fan és anar a votar.

Tenen clar que, si no volen perdre l’statu quo, han
d’anar a votar els seus, els que defensen i legislen a fa-
vor seu, per mantenir els seus privilegis. Encara més,
són els que, a la sortida del local on han anat a votar

i a preguntes de qualsevol mitjà de comunicació, afir-
maran sense cap vergonya: “Hem votat perquè per a
nosaltres és un acte de responsabilitat i de compro-
mís amb el futur de la nostra ciutat, el nostre país i la
democràcia”.

Ara bé, amb la mateixa solemnitat declararan, si el
govern no els agrada, que no és legítim.

És cert que ningú està obligat a anar a votar, en-
cara que votar sigui una forma d’expressar la nostra
opinió sobre com volem que sigui el nostre futur i el
de les generacions que vindran.

Votar –i no hem d’oblidar que aquest dret va ser
una conquesta social– ens permet participar en la vida
política i social de la nostra ciutat, del nostre país. Vo-
tar és també una responsabilitat de totes les persones

d’un determinat territori, ja que les decisions que pre-
nen els representants polítics afecten la nostra quali-
tat de vida, ja sigui amb la millora de l’espai comú o
amb la construcció d’equipaments i serveis essencials.

Per això, tal com diu un amic meu, anar a votar té
conseqüències importants per a les nostres vides i, si
ens quedem a casa, estem deixant que altres decideixin
per nosaltres.

Quan votem un determinat partit polític, estem do-
nant suport a les seves propostes i valors i hem d’exigir-
li, si aconsegueix governar, que compleixi amb el seu com-
promís, amb el seu programa.

Sabem que en moltes ocasions, massa ocasions, els
nostres càrrecs electes s’obliden del programa i an-
teposen els seus interessos personals per damunt del
seu compromís amb l’electorat. Ara bé, això no ha de
ser excusa per no anar a votar. I, si no ens fiem de les
persones que ens representen o aquestes no respec-
ten el seu programa, tenim més opcions, si bé mai hem
d’oblidar el que defensen uns i altres, ja que no és ve-
ritat que tots siguin iguals.

Afortunadament, són més els càrrecs electes que fan
bé la seva feina i treballen per millorar el benestar de la
col·lectivitat, de la seva ciutat o poble, que no els que se
n’aprofiten per al seu benefici particular. Són més les per-
sones honestes que les persones corruptes. 

Si volem que la nostra societat avanci i millori, que
s’acabin les injustícies i les desigualtats, i si la nostra
aposta és una societat cohesionada i lliure, cal anar
a votar el 23 de juliol, perquè així ens farem prota-
gonistes de la història i no simples espectadors amb
el dret a la rabieta i la protesta.

Les persones jubilades i pensionistes tenim clar què
ens hi juguem, ja que, entre altres coses, la dreta con-
sidera inviable el sistema públic de pensions, tot el con-
trari del que defensa l’esquerra, que no només el veu
viable, sinó que ens ha apujat un 8,5% la pensió.

Cal anar a votar el 23 de juliol,
perquè així ens farem

protagonistes de la història

NLes millors
perles

Una dona estrangera lloga el seu pis del barri barceloní de la
Sagrada Família a un noi que “sembla normal”. Acabats els

onze mesos del contracte de lloguer (era de temporada), el
llogater ha desaparegut i al pis hi ha un cultiu de marihuana.

Els diners ho poden tot? No sempre. L’home més ric delmón ha hagut de girar cua perquè, en arribar a Nàpols,
s’ha adonat que la normativa li prohibia entrar al port amb
el seu iot de 75 metres d’eslora. Apa, cap a casa.

La nova alcaldessa de València és Maria José Catalá (ambaccent tancat, no fos cas), que fa uns anys va començar un
discurs dient: “Os pido disculpas por si en algún momento me paso
al valenciano, pero es mi lengua materna y tengo ese defecto”.

Un total de 7.905 quilòmetres de costa té l’estat
espanyol. Però el PP va decidir fer un acte amb el lema

“Verano azul” en una platja falsa a Madrid. La imatge és
d’una vergonya difícil d’igualar.

LA FOTOBlanca Blay/ACN

per Pedro Jesús Fernández

S’ha d’anar a votar
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Mor una persona i dues resulten ferides 
en l’incendi d’un pis a Granollers1

2
Una casa de Granollers, finalista 
en un prestigiós premi d’arquitectura

Una quarantena de famílies, 
sense plaça d’escola bressol a Mollet

L’Hospital de Mollet instal·la un sistema 
pioner per reduir el seu impacte ambiental

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

Tot a punt per al Musik N Viu de Granollers

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@elsmatins: “Dono les gràcies als soldats i
comandants del grup Wagner que van pren-
dre l'única decisió correcta”. Són les prime-
res paraules de Putin després de la rebel·lió.

@marcserrado: Contra la regulació de
preus a Catalunya, i sense garantir-ne una
d’efectiva a l’Estat. Com sempre, el PSOE im-
pedint una regulació efectiva dels lloguers.

#TremoleuLlogaters

@JuntsXCat: Portaveu @josep_rius: “Junts
vol vertebrar amb altres forces polítiques
una majoria alternativa al PSC per gover-
nar la Diputació de Barcelona”.

#DiputacióDeBarcelona #PutinVsWagner

Safata d’entrada

A Gustavo Duch 
per les seves idees.

L’enriquiment és l’ob-
sessió del productivis-
me. L’abús, d’una ban-

da, i la permissivitat de l’altra
són dos flancs que acompany-
en les seves activitats més es-
timades. Ja no són només rius
i embassaments, és que estan
aniquilant tot allò que no es
veu. Encara que plogui, viuen
afamats per l’aigua, entenen els
límits com un obstacle per a la
seva llibertat –quan tota lli-
bertat requereix límits. Però
s’eixamplen els errors i, en lloc
de reconèixer la situació i bus-
car solucions davant la seque-
ra, segueixen apostant per in-
jectar fons per a la modernit-
zació de regadius, triplicant
les collites per vendre més. 

Els casos a tot l’Estat són
paradigmàtics alhora que pre-
monitoris del que pot passar en
poc temps. Quan es va saber
que les macrogranges reque-
reixen 15.000 litres d’aigua per
cada quilogram de carn de
vaca, es van mobilitzar empre-
ses amb un gran poder en mit-
jans de comunicació, publicitat
i influència a l’administració
per tirar per terra aquests co-
mentaris.

Però això està passant a tot
arreu. L’agricultura i la rama-
deria industrial són corres-
ponsables de desequilibrar el
seu cicle i la qualitat de l’aire, el
seu esgotament és una cascada
de despropòsits que precipita la
mort de plantes, insectes, aus,
herbívors i omnívors...

Aigua: pregàries perquè plogui justícia
per Francesc Reina

Per acabar d’enredar-ho
tot, fa temps que alguns li van
clavar l’ull al continent que
pateix més set: l’Àfrica. L’or-
ganització Grain (Nobel d’E-
cologia) va parlar de suïcidi
hídric en documentar els trà-
gics costos ecològics i socials
que tothom sap i que acaben
on tothom sap. La guerra per
l’aigua no té fre, es tracta
d’un terrorisme empresarial
amb la connivència d’institu-
cions polítiques, caracterit-
zat per una gran violència
manejada des dels despatxos
(la paradoxa està en la crimi-
nalització de les accions de
desobediència civil realitzada
per organitzacions ecologistes
que són tractades de terro-
ristes: la repressió a la page-
sia, a França, per protestar
contra les megabasses, per
exemple). El quart llac més
gran del planeta s’ha quedat
sense peixos perquè el van as-
secar els cobejosos de sempre.
“No es pot emplenar el mar
d’Aral amb llàgrimes”, diu el
poeta Muhammed Salikh.
Des que han pogut comprar i
vendre, ha deixat de ploure.

Els límits del creixement
és un estudi semioblidat que
va liderar Donella Meadows
fa més de cinquanta anys en
què se suggeria allò que ja
deia Mark Twain: “No es pot
fabricar més”. L’aigua dolça,

com el petroli, els cereals o la
terra fèrtil, són una inversió
especulativa dels mercats que
representa les hores més ru-
ïnes de la nostra era, un atac
a la dignitat. Tot està con-
nectat i el que es fa malament
surt malament. Al seu llibre
Homo Deus, el pensador
Noah Harari argumentava
que, per primera vegada en la
història, moren més persones
d’obesitat que de fam. Què
fan amb els aliments que
mengem?

Les agricultures i rama-
deries tradicionals ja es van
adaptar en decidir què culti-
var al secà, als aiguamolls o a
les riberes dels rius. D’això
se’n diu respectar intel·li-
gentment. Què serà de les
nostres democràcies? Hi ha
un mur contra el qual s’esta-
vellen constantment les ne-
cessitats més bàsiques de l’és-
ser humà en compartir amb la
natura. Potser caldria recu-
perar certs valors que van
ser desplaçats per una falsa
idea de progrés, seguir els
principis del que és més cor-
recte, mitjançant el tacte, la
vista, l’oïda, el gust o l’olfac-
te (l’educació social ho va ex-
plicar, també cap als anys se-
tanta): que la raó no suplan-
ti la nostra animalitat, aques-
ta forma de relacionar-nos
amb el temps i els entorns.

Els semàfors

Avui dona el tret de sortida 
una nova edició del Musik N Viu
de Granollers, el festival per

excel·lència de l’estiu a la ciutat.
Inclou tres nits de concerts
d’estils diferents, organitzades
per diverses entitats. El cap 
de cartell és La Fúmiga.

pàgina 8Musik N Viu

L’Hospital de Mollet, que
gestiona la Fundació Sanitària
Mollet, és pioner a Catalunya per
la instal·lació d’un nou sistema
que permet reduir la petjada 
de carboni que emet la seva
activitat. Consisteix en un filtre
que capta els gasos anestèsics.

pàgina 10FSM

Les obres de l’estació de Mollet-
Sant Fost van amb retard 
a causa de la complexitat de 
la construcció del pas a nivell. 
Es preveia que estiguessin

enllestides aquest agost, però
segons el president de Renfe 
no acabaran fins a la tardor.

pàgina 10Renfe
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“El deteriorament de l’itinerari ci-
clista” de Granollers, que creua la
ciutat de nord a sud, demostra
que no és una ciutat preparada
per a moure’s en bicicleta. Ho as-
seguren des de Granollers Peda-
la. I és que els pocs carrils bici que
hi ha, que es concentren, princi-
palment, al voltant del riu i al tram
del carrer Girona que va des de
Can Mònic fins a l’estació de Gra-
nollers Centre, no estarien en el
millor estat, segons l’entitat. Per
això, ara que ha començat el nou
mandat, Granollers Pedala ha fet
públic un full de ruta que busca
millorar i multiplicar els carrils
bici i estendre’ls a tota la ciutat.
“La situació d’emergència climà-
tica que vivim constata la neces-
sitat de transformar la mobilitat
de la ciutat, encara basada en l’ús
del vehicle motoritzat”, lamenten.

IMPLEMENTAR LA BICI
“La manca de desplegament d’u-
na xarxa pedalable durant les
darreres dècades no ha permès fer
créixer de forma significativa la
població usuària de la bicicleta”,
asseguren des de l’entitat. “De fet,
és un dels grans reptes pendents”,
afegeixen. Per solucionar-ho, Gra-
nollers Pedala proposa una xarxa
d’uns 21 quilòmetres, dividida en
3 eixos nord-sud i 7 eixos est-oest,
que interconnecti tots els barris,
els equipaments, els polígons i
també Granollers amb els pobles
veïns. Tot plegat, “traient espai als
vehicles privats i no als vianants”,
assenyalen des de l’entitat.

El cost d’implementar tot això
seria de gairebé 4 milions i, a ban-
da, també hauria d’incloure una
xarxa d’aparcaments de bicicletes,
formació a les escoles pel que fa a
la mobilitat segura amb bicicleta
o campanyes de promoció de l’ús
de la bici. A més, l’entitat també
proposa un conjunt d’accions pel
que fa al compliment de la nor-
mativa i al compromís de tots els
sectors amb la bicicleta per aug-
mentar considerablement l’ús
d’aquest mitjà de transport.

ACCIONS MUNICIPALS
En aquest sentit, l’any 2018 l’A-
juntament aprovava el Pla de
Mobilitat Urbana Sostenible, amb
un conjunt d’accions a fer sobre
mobilitat fins al 2024. Pel que fa
a la bicicleta, es proposava crear
una nova xarxa interna “amb uns
itineraris nord-sud i est-oest per
connectar els barris, i també la ciu-
tat amb els municipis veïns”. A
més, el pla també proposava “la
creació d’una oficina de la bicicleta
que fos el referent d’aquest mitjà
de transport, de campanyes a fa-
vor de l’ús de la bicicleta i la se-

nyalització d’itineraris”. Però la re-
alitat és que la majoria d’aquests
punts encara no s’han fet efectius,
tret de la creació i senyalització de
l’itinerari del carrer Girona fins a
l’estació que Granollers Pedala va-
lorava al principi de l’article. 

Des de l’Ajuntament, però,
asseguren que actualment “s’està
estudiant fer un carril bici entre la
Ronda Sud i Coll de la Manya i
Font del Ràdium” i també recor-
den que pròximament “es crearà
un carril bici a l’avinguda Sant Es-
teve”. Aquesta acció s’emmarca en
les obres de reforma d’aquesta via,
que es farà amb els fons Next Ge-
neration, i contempla també la re-
ducció dels carrils per a cotxes. A
més, en aquest sentit, l’alcaldessa,
Alba Barnusell, ha repetit en di-
verses ocasions el seu compromís
per fer de Granollers una ciutat
més sostenible quant a la mobili-
tat, tal com marca l’Agenda 2030.

Tot i això, Granollers Peda-
la continua insistint en la urgent
necessitat de crear “una xarxa
pedalable integral”. “Per a
aquesta legislatura esperem
molt més”, conclouen.

Imatge d’arxiu d’un ciclista per un carril bici. Foto: Ajuntament

Demanen que Granollers aposti
més per la mobilitat en bici

» Granollers Pedala demana millores i nous itineraris per tota la ciutat
» L’Ajuntament té sobre la taula dues propostes per ampliar la xarxa

L’edició més multitudinària
de la Cup omple la ciutat

ESPORT DE BASE4Granollers
està acollint aquests dies més
equips i esportistes que mai en
una nova edició de la Granollers
Cup, el torneig d’handbol base
més important del sud d’Europa.
Aquest començava dimecres i s’a-
llargarà fins diumenge, amb més
de 6.200 participants de 424
equips, procedents de tres conti-
nents i 20 països com Islàndia, el
Brasil, Israel, l’Argentina o Xile.
Tot això, sumat als equips tècnics
i famílies que els acompanyen. En
l’edició anterior, en canvi, van
participar prop de 4.000 joves. 

Aquests dies els carrers, hotels,
bars i restaurants estan plens de
joves d’arreu del món. “Es tracta
d’un esdeveniment brutal que
beneficia l’hostaleria de tota la co-
marca i que, a la vegada, és una
oportunitat per potenciar el tu-
risme”, assegura en declaracions
a Línia Vallès David Vázquez,
president de Gremi d’Hostaleria
del Vallès Oriental. “Tant de bo es
fes més, perquè deixa molts be-
neficis”, afegeix. I més aquest any
que compta amb rècord de parti-
cipants. “Estem molt contents”,
conclou Vázquez en aquest sentit. 

Tret de sortida al Musik N Viu,
amb tres nits de concerts

CULTURA4El festival per ex-
cel·lència de l’estiu a Granollers
dona el tret de sortida avui. El
Musik N Viu celebra la seva 18a
edició aquest cap de setmana i
també el pròxim, amb tres nits de
concerts gratuïts al Parc Firal.

La jornada d’avui l’organitza-
rà One Drop, l’Associació de Reg-
gae de Granollers. Els caps de car-
tell seran els Rebelmadiaz So-
und System i aproparan la músi-
ca jamaicana a la ciutat. Estaran
acompanyats d’altres artistes com
el Sr. Wilson, un dels músics de
l’escena reggae nacional més res-

pectats, l’argentina Belen Natalí o
el veterà Supa Bassie, entre altres.
En total actuaran fins a 8 grups.

Divendres que ve l’organitza-
ció anirà a càrrec de l’associació
Jovent Ignorat, que portarà al
Firal un dels grans grups valen-
cians del moment, La Fúmiga.
També actuarà el duet de punk i
pop Lisasinson i la banda valle-
sana de música festiva La Troupe.
Mentre que dissabte que ve els
Diables de Granollers portaran el
conegut grup de música celta i
cançons marineres, El Pony Pi-
sador, i el grup de rock Perifèria.

Acte de presentació de la Cup, dimecres a la tarda. Foto: Ajuntament

Succés |Un mort en un incendi en un bloc de pisos
Un home de 90 anys moria divendres en un incendi en un bloc de pisos del
carrer Orient. També hi va haver dos ferits que es van traslladar a l’Hospital

de Granollers. Per apagar el foc van haver d’actuar 13 dotacions dels Bombers.

Olga García
GRANOLLERS
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Les obres a l’estació de França
no s’acabaran fins a la tardor

MOBILITAT4Les obres que s’es-
tan fent a l’estació de Mollet-
Sant Fost s’acabaran a la tardor.
Així ho anunciava dilluns el pre-
sident de Renfe, Raül Blanco, en
una visita a les instal·lacions. Cal
recordar que els treballs són per
millorar l’accessibilitat de l’esta-
ció i que inclouen la renovació de
l’edifici de viatgers, la construc-
ció d’un pas inferior amb ascen-
sors i millores a les andanes i a la
il·luminació.

En un principi, però, la pre-
visió era que les obres estigues-
sin acabades aquest agost, ja que

van començar el maig de l’any
passat amb un termini d’execu-
ció de 15 mesos. Segons Blanco,
el retard vindria causat per la
complexitat dels treballs de cons-
trucció del pas inferior.

Fins ara, s’ha construït les es-
tructures de reforç de l’edifici de
viatgers, el nou vestíbul provi-
sional, les estructures del pas in-
ferior i els forats dels ascensors,
entre altres. Mentrestant, ara
mateix s’està ampliant l’andana de
les vies 2 i 4, i s’està treballant en
els accessos al pas inferior i en les
façanes de l’edifici de viatgers.

El Mollet Music Week s’allarga
amb un concert familiar

CULTURA4Després de l’èxit de
l’any passat del nou festival de mú-
sica de Mollet, el Mollet Music
Week, l’Ajuntament ha apostat per
repetir la iniciativa. Els artistes
d’enguany seran El Pot Petit, Ma-
caco, Miki Núñez i Delafé y Las
Flores Azules. Actuaran en quatre
dies diferents i per aquest mateix
ordre, entre l’11 i el 14 de juliol al
parc de Ca l’Estrada.

Mentre que l’any passat van
ser només tres dies enfocats al pú-
blic juvenil, enguany se suma un
dia més dedicat al públic familiar.
Es tracta de la primera jornada,

amb El Pot Petit, que actuarà a les
vuit del vespre. La resta de con-
certs, pensats per al jovent de la
ciutat, començaran a les 11 i aca-
baran a la 1 de la matinada. Una
altra de les novetats és el servei
gratuït de bus que hi haurà tots els
dies de concert, des de la mitjanit
fins a les 2 de la matinada.

Cal recordar que aquesta pro-
posta forma part de la progra-
mació de l’Estiu Jove, que comp-
ta amb una vintena d’activitats
gratuïtes per al jovent. A més,  avui
també comença el Refresc’Art, el
programa d’activitats familiars.

L’Hospital, pioner per reduir
el seu impacte ambiental

MEDI AMBIENT4Els gasos anes-
tèsics que s’utilitzen durant les ci-
rurgies “tenen un gran impacte
ambiental, ja que són responsa-
bles de l’emissió de gasos d’efec-
te hivernacle a l’atmosfera”. Així
ho asseguren des de la Fundació
Sanitària Mollet (FSM). Per aquest
motiu, l’Hospital de Mollet ha
implantat un sistema pioner a
Catalunya que redueix aquesta
petjada de carboni.

Es tracta d’un sistema que

consisteix en un filtre que es con-
necta als carros d’anestèsia dels
quiròfans i captura el 99% dels ga-
sos anestèsics. Aquests gasos, fins
ara, s’emetrien a l’atmosfera, però
amb aquest sistema innovador es
poden recuperar i reciclar poste-
riorment. A més, els filtres també
són reutilitzables. En aquest sen-
tit, des de la FSM asseguren que
“és una de les accions clau per a l’e-
liminació total de les emissions”
que genera la seva activitat.

Raül Blanco amb altres alts càrrecs de Renfe. Foto: Renfe

Filtre del nou sistema. Foto: FSM

Justícia |Novetats en el cas ‘Operació Judes’ 
La Fiscalia de l’Audiència Nacional ha avançat en un informe que acusarà

els CDR encausats en l’Operació Judes d’un delicte de terrorisme i que a vuit
dels dotze processats els afegirà el delicte de tinença i fabricació d’explosius.

SALUT4La nova escola d’infer-
meria ja s’està construint. Les ob-
res començaven ara fa dues set-
manes, el 16 de juny, amb la mi-
rada posada en enllestir el nou
equipament el setembre del
2024, que és quan es preveu
que comenci a funcionar. Així ho
asseguren des de la Fundació Sa-
nitària Mollet (FSM), que celebra
l’inici dels treballs d’aquest edi-
fici, que tindrà més de 5.000 me-
tres quadrats.

El nou equipament acollirà
aules que faran servir la FSM i
també la Universitat de Barcelo-
na i el Campus Docent Sant Joan
de Déu, una biblioteca pública i un
auditori per a 300 persones que
també podrà fer servir tota la ciu-
tadania. Tot plegat amb l’objectiu
de donar resposta a l’increment de
l’activitat docent de la fundació,
que actualment compta amb més
de 400 alumnes.

D’altra banda, també cal po-
sar sobre la taula que aquest

equipament permetrà millorar
l’atenció de l’Hospital, ja que es
traspassarà la direcció i l’admi-
nistració de la fundació al nou edi-
fici, i es farà servir l’espai que ocu-
paven per a l’atenció oncològica

Les obres, però, també aixe-
quen crítiques, ja que des de la
Plataforma per la Sanitat Pública
del Baix Vallès asseguren que
aquest nou equipament privat
s’està construint amb diners pú-

blics que provindrien del supe-
ràvit de 27 milions que acumula
la FSM. I és que aquest organis-
me privat rep fons públics del Cat-
Salut i el departament de Drets
Socials per gestionar serveis pú-
blics com l’Hospital i altres cen-
tres i residències. En aquest sen-
tit, cal recordar que l’obra costa-
rà uns 5 milions d’euros que se su-
men als 1,7 milions que la FSM ja
ha pagat pels terrenys. 

Obres de la nova escola d’infermeria. Foto: Plataforma Sanitat Pública

Avancen les obres de la nova
escola d’infermeria de Mollet

» L’objectiu és acabar el nou equipament el setembre de l’any que ve
» L’edifici també tindrà una biblioteca pública i un auditori
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Parets comença a escalfar
motors per a la Festa Major

FESTA MAJOR4D’aquí a un mes,
Parets estarà de Festa Major.
Aquesta se celebrarà la darrera
setmana de juliol i per descobrir
el seu programa encara caldrà es-
perar uns dies. Però per anar es-
calfant motors  l’Ajuntament ha
tornat a organitzar el programa
‘Eixamplem la Festa’, que es
presentava ahir i es tirarà enda-
vant les setmanes prèvies a la
Festa Major. Inclou gairebé una
vintena d’activitats que es co-
mençaran a celebrar el pròxim
divendres dia 9 de juliol i que s’a-
llargaran fins al dia 23.

L’activitat que donarà el tret
de sortida serà la Ballada de Gi-
tanes. Serà un dels actes més des-
tacats juntament amb el concert
de Pop dels anys 80 del 14 de ju-
liol, el Festival de curts de la Pe-
dra del Diable del dia 21, el 24
Hores de Futbol Sala del dia 22
i els concerts de hip-hop i de ver-
sions que se celebraran la ma-
teixa nit. A més, també es faran
diverses projeccions del Cinema
a la Fresca i activitats destinades
a les famílies com un concurs de
ball o un ‘megaparc infantil’ amb
16 atraccions, entre altres.

EQUIPAMENTS4Fa temps que
els veïns que viuen al voltant del
club esportiu privat COREFO es
queixen dels sorolls que causen les
pistes de pàdel. Però ara l’as-
sumpte ha anat un pas més enllà,
perquè el Síndic de Greuges de
Catalunya va emtre a principis de
juny una resolució en la qual re-
comanava al govern local que
acordés el tancament d’aquesta
activitat fins que no es certifiqui
que es compleixen els límits de
contaminació acústica. 

A més, segons el Síndic, el club
no tindria la llicència ambiental
que acreditaria que les seves ins-
tal·lacions no fan mal ni al medi
ambient ni a les persones. Aques-
ta llicència és un requisit obliga-
tori per a posar en funcionament
qualsevol negoci, segons deta-
llen des de la Generalitat. 

Segons el Síndic, però, fa
temps que l’Ajuntament estaria
al corrent de la manca d’aques-
ta llicència perquè mesos abans
d’emetre aquesta resolució va
demanar al consistori un infor-
me on avalués la situació. En

aquest, el govern local hauria re-
conegut que el club no tenia “les
autoritzacions necessàries per
exercir l’activitat de centre es-
portiu” i que, per tant, no podia
“exercir cap activitat a l’equipa-
ment”. A més, en el mateix do-
cument l’Ajuntament s’hauria
compromès a obrir un expe-
dient sancionador al club.

Des que el consistori va fer
aquest informe, però, han passat
mesos i l’activitat del club conti-

nua igual. Per això, recentment i
abans d’emetre la resolució, el
Síndic hauria tornat a preguntar
al consistori sobre l’obertura d’a-
quest expedient, però no hauria
obtingut resposta.

D’altra banda, aquesta pu-
blicació ha contactat en reitera-
des ocasions amb l’Ajuntament
i amb COREFO perquè es pro-
nunciïn al respecte, però tampoc
ha rebut resposta per cap de les
dues bandes.  

Pistes de pàdel del club esportiu COREFO. Foto: ERC Parets

Silenci institucional sobre les
queixes del pàdel de COREFO

Imatge d’arxiu d’un acte de l’Eixamplem la Festa. Foto: Ajuntament

Política | Actualitzats a l’alça els sous dels regidors
El primer ple del mandat se celebrava dimecres i servia per aprovar les
retribucions dels regidors. Han augmentat les dedicacions, els sous i les

indemnitzacions per assistències, però per sota de la pujada de l’IPC.
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Guardonen els creadors d’un
detergent de Martorelles

MARTORELLES4Els dos joves
creadors del detergent natural
Natulim que es distribueix des
de Martorelles, David Weiss i
Lluís Montull, han estat guar-
donats per Pimec per la seva
aposta innovadora i sostenible. 

En concret, van rebre el re-
coneixement Pimec Joves, que
van recollir el dia 27 de juny du-
rant la 36a edició dels Premis Pi-
mes, que va distingir les millors
iniciatives empresarials del país
de tot el 2022. La gala va tenir
lloc al Centre de Convencions In-
ternacional de Barcelona (CCIB)
i va comptar amb l’assistència,
entre altres, de la presidenta del

Congrés, Meritxell Batet; del
president de la Generalitat, Pere
Aragonès, i de ministres com
José Manuel Albares i Raquel
Sánchez, responsables d’Exte-
riors i de Transports, respecti-
vament, així com del conseller
d’Empresa de la Generalitat,
Roger Torrent. 

Natulim és un detergent eco-
lògic de tires que van crear Weiss
i Montull en plena pandèmia.
Amb tot, un producte de neteja
menys nociu amb el medi am-
bienti i més sostenible. Els dos
emprenedors treballen la distri-
bució amb Formato 3, que té la
seva seu al polígon industrial. 

SANT FOST4Segons dades de
l’Agència Catalana de l’Aigua
(ACA), Sant Fost van consumir
el maig d’enguany 235 litres
d’aigua per habitant i dia, xifra
que supera el límit màxim mar-
cat pel pla de sequera, de 230 li-
tres per persona i dia. De fet,
Sant Fost està entre els sis mu-
nicipis del Vallès Oriental que so-
brepassen els topalls establerts
i forma part del 36% de les po-
blacions de les conques internes
catalanes que incompleixen els
llindars màxims. 

El director de l’ACA, Samu-
el Reyes, ha avisat que la inten-
ció de l’organisme és començar
a sancionar els pròxims mesos,
després que els ajuntaments ha-
gin pogut demanar subvencions
per arreglar avaries o fuites, ge-
neralment la causa principal
dels elevats consums. 

LECTURA POSITIVA
Des de l’Ajuntament, tanma-
teix, prefereixen fer una lectura
positiva de les dades publicades
per l’ACA i assenyalen que Sant

Fost ha reduït els seus consums
en comparació amb l’any passat.
Sense anar més lluny, el consum
d’aigua per habitant i dia del
juny del 2022 –quan l’ACA va
començar a publicar les dades
arran de l’inici del pla de seque-
ra– és considerablement supe-
rior al del maig d’enguany; en
concret, en un any Sant Fost ha
passat de gastar 323 litres per
persona i dia a 235. 

En aquest sentit, destaquen
que aquesta reducció és superior
a la de la dotació mensual de la

zona Ter-Llobregat, on s’inscriu
el poble. “En cap cas és un dels
municipis amb més despesa”,
destaquen fonts municipals. 

A més, des del consistori re-
ivindiquen les mesures d’estal-
vi d’aigua que han implementat,
així com la crida que han fet per
conscienciar sobre l’ús de l’aigua
en un context de sequera. Com
a exemple posen les dues ro-
tondes que han instal·lat amb xe-
rojardineria, aquella que està
pensada per dissenyar jardins
que redueixin el consum d’aigua.

El consum d’aigua preocupa en el context de sequera actual. Foto: ACN

Sant Fost supera el consum
d’aigua del pla de sequera

L’equip de Natulim rebent el premi PIMEC Joves. Foto: PIMEC Joves

Sant Fost | Arrenquen les obres del Pavelló 1
Les obres de reforma integral i ampliació del Pavelló 1 acaben de començar.

Fins al 30 de juny, s’acabarà d’enderrocar l’edifici exterior, mentre que
les actuacions de rehabilitació començaran dilluns dia 3 de juliol.
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Suport laboral als joves 
amb diversitat funcional 

MONTORNÈS4Tothom té dret a
tenir feina. De fet, aquesta frase
que podria sonar grandiloqüent,
no ho és gens, ja que el dret al tre-
ball queda recollit en la Declara-
ció Universal dels Drets Humans.
Sigui com sigui, no sempre es
compleix la premissa, i per això ca-
len accions que incentivin que
qualsevol col·lectiu tingui garan-
tits el seu dret a treballar. 

Això és el que vol promoure
l’Ajuntament de Montornès, que
fa poc ha fet una sessió infor-
mativa adreçada a joves amb
diversitat funcional que bus-

quen feina, i a la qual van assis-
tir una desena de persones. “L’ac-
ció forma part de la Dimensió So-
ciolaboraldel projecte Dimensió
Joveque pretén donar suport in-
tegral al jovent del poble”, ex-
pliquen des del consistori. 

A la trobada es va oferir in-
formació sobre els recursos labo-
rals i assistencials existents per als
joves amb diversitat funcional i in-
formació sobre com obtenir el
certificat que l’Equip de Valoració
i Orientació laboral que aporta una
valoració de la capacitat laboral a
persones majors de 16 anys.

CULTURA4Ha arribat l’hora de la
Festa Major. Des d’aquest dijous
fins al pròxim diumenge, el mu-
nicipi viurà quatre jornades ple-
nes de tradició, cultura, música,
circ, activitats familiars i menjar.

Enguany, a més, el mocador
típic d’aquesta celebració serà
rosa. “Serà més colorit que mai”,
afirmen des del consistori.
“Aquest any podràs completar el
teu modelet de Festa Major amb
el tradicional mocador, un barret
per protegir-te del sol, un ventall
per refrescar-te i el got reutilitza-
ble per ser més sostenibles”, afe-
geixen. Per saber on aconseguir-
ho tot els montmelonins només
hauran de buscar els punts de
venda al programa d’actes.

AGENDA
Si aquest dijous els ciutadans ja
van poder gaudir del tret de sor-
tida de la Festa Major amb el 25è
correfoc de la Colla de Diables de
Montmeló o el sopar popular de
la Penya Blaugrana, el ritme no
decaurà fins al diumenge. Així, el
divendres se celebrarà el Mercat

de Xauxa del CIJ Esplaia’t que
convertirà la plaça de la Vila i l’A-
vinguda Pompeu Fabra en un es-
cenari de pel·lícula del Far West.
A la tarda les corals de Montme-
ló faran un concert, i a la plaça de
la Quintana hi haurà un escape
room i un espectacle de circ. A la
nit serà el torn per a la música als
Jardins de la Torreta.

El dissabte seguirà la festa
amb una arrossada popular, al
carrer Folch i Torres. Després

d’omplir l’estómac es podrà gau-
dir de la 32a Trobada Gegantera
de Montmeló a la tarda i del
Correfoc Jove a la nit. I després
del foc, serà el torn de la música
amb l’Orquestra Odissea a l’en-
velat, i un dels millors grups de
tributs, Los 80 Principales.

La festa s’acomiadarà di-
umenge amb la 31a Degustació
popular d’aperitius, la música
dels Van’D’Bolo i el Castell de
Focs a la Llosa.

Enguany el Correfoc celebra la seva 25a edició. Foto: Aj. Montmeló

Montmeló es tenyeix de rosa
per celebrar la seva Festa Major

Sessió informativa adreçada a joves amb diversitat funcional. Aj. Montornès 

Habitatge |Montmeló aposta pel lloguer social
L’Ajuntament de Montmeló ha obtingut una subvenció dels Fons Next

Generation que li permetrà construir 43 pisos de lloguer social entre la ronda
del Turó de la Bandera, el carrer de Ramon y Cajal i el carrer d'Ayrton Senna.
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La Llagosta i Santa Perpètua
obren els seus parcs d’aigua
ESTIU4L’estiu ja és aquí i les al-
tes temperatures fa dies que ho
demostren. Per això, els ajunta-
ments de la Llagosta i Santa
Perpètua han obert al públic els
parcs d’aigua dels seus munici-
pis, pensats sobretot perquè la
canalla es pugui refrescar i fer
front a la calor.

En el cas de la Llagosta, el
parc d’aigua va reobrir aquest
dilluns per segon any consecu-
tiu i no tancarà fins al 5 de se-
tembre. La instal·lació ja fun-
ciona de dilluns a diumenge, si
bé els horaris varien els caps de
setmana i els diumenges només

està disponible al matí. Pel que
a Santa Perpètua, aquest di-
marts va estrenar l’anomenat
parc de l’Aigua, situat al Mas
Costa, al costat del parc d’Eu-
ropa. En aquest cas, l’horari
del parc és de dilluns a di-
umenge de deu del matí a vuit
del vespre. El consistori perpe-
tuenc va decidir posar en mar-
xa aquesta instal·lació per la
seva funció de “refugi climàtic
gratuït i obert a tothom”. 

Cal dir que tots dos parcs ex-
treuen l’aigua d’un circuit tancat,
de manera que no es malbarata,
sinó que s’aprofita.

SANTA PERPÈTUA4L’Ajunta-
ment de Santa Perpètua s’ha
adherit al programa Nexes que
impulsa la Diputació de Barce-
lona per evitar la soledat no de-
sitjada en la gent gran. La deci-
sió del consistori perpetuenc ha
estat motivada per la constata-
ció de l’augment de la població
d’edat avançada al municipi.

El programa Nexes consis-
teix a detectar les persones grans
de la localitat que se senten so-
les o aïllades i acompanyar-les a
través d’una atenció individua-
litzada. A més dels serveis mu-
nicipals, el projecte també con-
templa la implicació d’entitats,
comerços i veïnat. 

De moment, ja s’ha fet una
primera selecció de persones
majors de 65 anys que podrien
beneficiar-se d’aquest programa,
a partir de les dades de les quals
disposa la Regidoria de Salut Pú-
blica. Ara es començaran a fer
entrevistes als domicilis de les
persones seleccionades per saber
si se senten soles i conèixer la
seva realitat per decidir quines

són les seves necessitats i prefe-
rències. El següent pas serà re-
dactar un pla individual per a ca-
dascun dels usuaris de Nexes.

Gràcies a aquesta iniciativa,
la gent gran de Santa Perpètua
que se senti sola podrà gaudir
d’activitats, espais i recursos
municipals per trencar el seu
aïllament i millorar la seva vida

social. Així, l’Ajuntament obrirà
equipaments municipals durant
els mesos de juliol i agost per
acollir, entre altres propostes,
jocs, treballs manuals, gimnàs-
tica per a persones amb mobili-
tat reduïda o alfabetització digi-
tal. Tot plegat ha de servir per
pal·liar la soledat no desitjada
que afecta tantes persones grans.

La població major de 65 anys ha augmentat a Santa Perpètua. Foto: Pexels

Nexes: un programa contra la
soledat de les persones grans

El parc d’aigua de la Llagosta. Foto: Aj. la Llagosta

La Llagosta | La primera Nit del Comerç 
La nova associació de comerciants de la Llagosta, Comerç
La Llagosta, celebrarà el pròxim 8 de juliol la primera Nit

del Comerç al municipi, que tindrà lloc al carrer de l’Estació.
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El sector de la construcció a la co-
marca viu un “moment dolç”. Així
ho assegura en declaracions a Lí-
nia VallèsÀngels Subirachs, pre-
sidenta del Gremi de Constructors
del Vallès Oriental i directora de
l’empresa Subirachs Construc-
cions. I és que segons mostren les
dades del darrer Informe Sectorial
Sobre la Construcció, elaborat per
l’Observatori-Centre d’Estudis del
Consell Comarcal, el nombre d’ha-
bitatges començats el darrer tri-
mestre de l’any passat arriba als ni-
vells del primer trimestre del 2008,
just abans de la gran crisi financera.
“En general, hi ha optimisme al
sector”, assegura Subirachs.

EVOLUCIÓ POSITIVA
Segons el Consell Comarcal, “el
sector es troba en una nova fase
expansiva, després de la crisi del
2020, que l’està portant a superar
valors prepandèmics”. En aquest
sentit, només cal veure que el
percentatge d’habitatges que s’es-
tan fent a la comarca ha crescut
més del 34% en un any. “Tot i que
el tipus d’interès ha pujat, els par-
ticulars estan tornant a fer cons-
truccions”, detalla Subirachs.
Això, paral·lelament, està provo-
cant que el sector estigui creant
més llocs de feina. “Hi ha una mi-
llora important de l’ocupació res-
pecte dels trimestres anteriors i, de
fet, percentualment és el sector
amb un major creixement en els
darrers trimestres”, detallen des
del Consell Comarcal.

Per tot això, la presidenta del
gremi assegura que “la perspecti-
va del sector és bona”. “La majo-
ria de les constructores de la co-
marca són petites i mitjanes em-

preses que es dediquen a les obres
i a la construcció més tradicional,
i ara mateix hi ha molta feina d’a-
quest tipus”, diu. “A més, tenim
molt parc per rehabilitar i, per tant,
feina no en faltarà”, afegeix.

MANCA DE MÀ D’OBRA
Tot i això, Subirachs es mostra
preocupada per la manca de mà
d’obra. “Estem en una situació de-
licada en aquest sentit perquè
els paletes s’estan jubilant i no hi
ha gent jove que s’incorpori”, ex-
plica. “És una professió que ha
perdut valor i d’aquí a uns anys
això serà un problema”, afegeix.
En aquesta línia, des del Consell
Comarcal remarquen que, tot i
l’augment de l’ocupació en els
darrers mesos, “aquestes xifres se-
gueixen estant força allunyades
respecte de les assolides en pe-
ríodes anteriors”. “Difícilment el
sector tornarà a estar a prop de re-
gistrar els gairebé 20.000 llocs de
feina comptabilitzats durant ini-
cis de l’any 2008”, detallen.

També cal destacar que, segons
l’informe, mentre hi ha hagut un
augment de les construccions ini-
ciades, les acabades han patit un
decreixement. I és que el darrer tri-

mestre de l’any passat s’acabaven
un 14% menys de construccions
que l’any anterior.

CRISI DE MATERIALS I PANDÈMIA
Segons Subirachs, aquesta darre-
ra dada seria fruit, entre altres co-
ses, de la pujada dels preus dels
materials de construcció que s’ha
viscut darrerament. “Abans per
una teula pagàvem uns 60 cèntims
i ara 1 euro amb 30 cèntims”, la-
menta la presidenta. Això va fer
que el cost de les obres augmentés
i que sobretot paralitzés les obres
públiques que prèviament havien
estat adjudicades amb un pressu-
post tancat. “Va ser un moment de
refredament, però ara els preus
s’han estabilitzat”, celebra.

Precisament aquest és un dels
pitjors moments dels últims anys
que la presidenta recorda, junta-
ment amb la pandèmia, que “va fer
molt mal al sector”, diu. “No va ser
pitjor que la crisi del 2008, però sí
que a la meva empresa, per ex-
emple, vam haver de paralitzar to-
tes les obres”, recorda. “Va supo-
sar una davallada molt impor-
tant del sector, però ens hem sabut
recuperar i ara tenim molta feina
al davant”, conclou Subirachs.

El sector de la construcció es troba en una “fase expansiva”. Foto: Arxiu

El sector de la construcció viu el
seu millor moment des del 2008
Olga García
VALLÈS ORIENTAL

LES FRANQUESES4L’època de
Festes Majors ja és aquí i les
Franqueses comença a celebrar-
les la setmana que ve amb pro-
grames plens d’actes i propostes.
La primera serà la de Bellavista,
entre el 6 i el 9 de juliol, segui-
da de la de Corró d’Amunt, del
13 al 16, i de la de Marata, del 21
al 30 de juliol. Mentre que a Lle-
rona la Festa Major serà al se-
tembre del 4 a l’11, i a Corró d’A-
vall del 14 al 17 de setembre.

Comencen les
Festes Majors de
les Franqueses

LLIÇÀ DE VALL4Lliçà de Vall
també està de Festa Major. Co-
mença avui i s’allargarà fins di-
lluns amb una vintena de pro-
postes que combinen la cultura,
la música i els espectacles. Entre
els actes més destacats hi ha la
Fluor Party d’avui, la ballada de
gegants i el correfoc de demà, la
Holi Fest de diumenge o la trui-
tada popular de dilluns, junta-
ment amb les proves de les colles.

En marxa la 
Festa Major 
de Lliçà de Vall

LA ROCA4L’Ajuntament de la
Roca ha decidit ampliar la ca-
pacitat de les escoles bressol
municipals per poder donar res-
posta als infants del poble que
estan en llista d’espera. Així s’ha
acordat en una trobada entre les
famílies, el consistori i les di-
rectores de les escoles bressol. En
concret, s’acolliran 40 infants
més dels previstos inicialment,
repartits a les escoles Les Ore-
netes i La Torreta.

La Roca amplia
places a les
escoles bressol

BIGUES I RIELLS4Dimecres do-
nava el tret de sortida la Festa
Major de Bigues i Riells, que s’a-
llargarà fins diumenge. Engua-
ny, però, no hi haurà actes d’ai-
gua, ja que l’Ajuntament ha
anunciat la seva suspensió per
les restriccions de sequera. El to-
bogan d’aigua gegant d’ahir se
substituïa per un circuit d’obs-
tacles, mentre que la festa de l’es-
cuma programada per diumen-
ge queda anul·lada.

Se suspenen les
activitats d’aigua
de la Festa Major

CALDES DE MONTBUI4En mo-
tiu del Dia Internacional de l’Or-
gull LGBTIQ+, l’Ajuntament de
Caldes de Montbui ha preparat
un conjunt d’activitats que co-
mençaven dimecres i acabaran
avui, com parades de sensibilit-
zació i personalització de xapes
a la plaça de la Font del Lleó, la
lectura d’un manifest o l’espec-
tacle Drag d’aquesta tarda i el
punxa discos de després.

Caldes es bolca
amb la celebració
de l’Orgull

Justícia | Els advocats vallesans van a la vaga
El Col·legi d’Advocats del Vallès Oriental se sumava dimecres a la vaga

estatal per visibilitzar el malestar dels professionals davant el deteriorament
del sistema públic de Justícia, que els impedeix treballar amb normalitat.

VALLÈS ORIENTAL4La calor dels
darrers dies ha fet que nous tipus
de paparres hagin nascut en di-
verses zones i que municipis
com Santa Perpètua, Montmeló,
Mollet o la Llagosta estiguin
afectats per les plagues d’aquests
animals. Segons els experts, és
una conseqüència directa del
canvi climàtic. En aquest sentit,
demanen prevenció i cartells in-
formatius als camps per evitar el
contagi de malalties. 

Les plagues de
paparres arriben
a la comarca
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Esports Handbol | Creix l’assistència per veure el BM Granollers al Palau 
El curs 2022-2023 ha estat el del rècord històric d’assistència a casa del BM Granollers, quan va reunir

4.500 persones contra el Barça. L’entitat ha rebut al Palau fins a 18.268 aficionats i aficionades 
durant la Lliga Asobal, un 50,8% més que la temporada passada, quan en van ser 12.124.

"Vaig patir el meu primer atac
d'ansietat durant un meravellós
sopar de Sant Joan amb les amis-
tats. Ningú se’n va adonar que
vaig sortir al balcó perquè neces-
sitava agafar aire. Va ser un avís...
Perquè l'endemà ho vaig passar
molt pitjor", s'obre Joana Orive
(Canovelles, 1989), infermera a
Maternitat i Neonatologia de
l'Hospital Universitari de Mollet.

La seva és una feina voca-
cional que li exigeix molta adre-
nalina i oblidar-se de si està ma-
lament durant la seva jornada
laboral per poder ajudar i donar
la seva millor versió. I durant
gran part de la pandèmia, Ori-
ve sentia que no podia més
quan pujava al cotxe per tornar
a casa. Era quan recordava la
motxilla que carregava. En
aquell moment no estaven per-
mesos els partits ni els entre-
naments, i ella era ajudant de
Toni Sáez a l'infantil de la ge-
neració de 2007 del Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià.

La canovellina va treballar
amb una psicòloga els atacs d'an-
sietat i la depressió, i les video-
trucades amb l'equip li permetien
sortir d'aquell patiment. L'an-
sietat, l'insomni i la depressió van
començar a desaparèixer quan es
van poder reprendre els entre-
naments. "El bàsquet és un bon
amic que no m'ha abandonat
mai. Al bàsquet soc jo mateixa.
Si necessito una abraçada, la
dono, si he de plorar, ploro. És la
meva teràpia", comparteix.

Des que el passat Nadal va de-
cidir que el curs 2022-2023 dei-
xaria les banquetes, entrenant un
cadet a la UE Sant Cugat i com a
ajudant de Toni Sáez en un mini
a la UE Mataró, la seva prioritat
va ser acomiadar-se bé de l'esport
que li ha donat tot. El bàsquet l'ha
recompensat "encara més" del
que s'imaginava i ho va com-
provar el 13 de juny quan va
anunciar el seu comiat. "Em van
escriure pares i mares de nenes a
qui vaig entrenar a premini i que
ara tenen més de 20 anys. M'om-
ple haver marcat jugadores i fa-
mílies", confessa, emocionada.

Empàtica i pedagògica, Ori-
ve ha gaudit fins a l'últim dia ve-
ient com creixien i aprenien les
seves jugadores, a qui ha in-
tentat transmetre passió i esti-
ma pel bàsquet. "M'enorgulleix
que la gran majoria hagi jugat
força anys", celebra. No sor-
prèn la seva punteria a les xer-
rades prepartit. Una de les més
simbòliques, la del seu retorn al
Pavelló Polidor per jugar contra
el seu estimat Bàsquet Femení
Sant Adrià: "És un club que
sempre portaré al cor i quan
vaig entrar al vestidor l'equip va
acabar plorant amb mi i, alho-
ra, va sortir molt motivat".

"Sense tu no soc el mateix", li
solia comentar Dani José, un
bon amic de qui va ser ajudant
durant set temporades a Sant
Adrià, i a qui sumava amb la pis-
sarra i el vestidor. Orive va en-
trenar 11 temporades [fins al
curs 2020-2021] al conjunt
adrianenc i va viure la millor èpo-
ca lila quan, amb Dani Poza com
a director esportiu, el club va ser
la millor pedrera de l'Estat.

Quan algú li assegura que no
pot fer alguna cosa, Orive arrufa
el nas, com el Jose, el seu pare. No
li va fer gens de gràcia quan,
amb 14 anys, el president del
Canovelles BC no la va veure
preparada per entrenar un equip
a l'entitat i va acabar sent ajudant
en un infantil. Un any després, el
dirigent encara no confiava com
a primera entrenadora en Orive,
que va llençar-li un repte que
semblava impossible en un club
amb només dos equips feme-
nins: "Si munto un premini fe-
mení, l'entrenaré jo?".

UNA GRAN RECOMPENSA
El president, incrèdul, va respon-
dre que sí i l'entrevistada es va pas-
sar l'estiu anant amunt i avall, vi-
sitant col·legis i casals i penjant car-
tells per tota la ciutat a la recerca
de jugadores. El seu esforç va te-
nir recompensa. "Aquelles nenes
han crescut i m'abracen quan em
veuen pel carrer", s'enorgulleix.

Aquell primer curs es van
apuntar a les lligues escolars del

Vallès Oriental, en una època en
què costava molt fer equips de la
mateixa edat. Les adolescents
eren de tercer i quart de Primà-
ria i podien enfrontar-se a rivals
de fins a sisè. "Malgrat que no
vam guanyar cap partit, va ser un
curs molt maco, igual que el se-
güent, ja federades i en nivell B,
i en què vam fer pinya amb les fa-
mílies i les jugadores". Aquell
segon curs l'entitat ja tenia un al-
tre equip femení: un mini. La lla-
vor d'Orive creixia de pressa.

Amb 18 anys va estar a punt
de perdre la il·lusió per entrenar
i de deixar el bàsquet per culpa de
la família d'una jugadora del mini
B del Mollet: "No els agradava la
meva manera d'entrenar i a final
de temporada el pare volia pegar-
me i van venir els Mossos". Un
dels millors moments del curs va
ser retrobar-se amb Javi Her-
nández, que l'havia dirigit al Ca-
novelles BC i que en aquell mo-
ment estava al Bàsquet Femení
Sant Adrià i havia anat al matx per
seguir Sonia Sardà, una jugado-

ra del CB Les Franqueses. Her-
nández li va comentar que a Sant
Adrià buscaven entrenadors per
al premini B. Com que Orive no
se sentia amb ànims, hi va acabar
anant Sílvia García, entrenadora
del mini A, i aquesta la va con-
vèncer perquè fos la seva ajudant.

García va haver de deixar la
banqueta abans de Nadal perquè
va passar a estudiar a les tardes,
i Poza va convèncer Orive perquè
fos la primera entrenadora fins
a final de temporada. L'equip va
créixer molt i Poza no va tenir
cap dubte: "Joana, m'agradaria
que el curs vinent dirigeixis
aquestes jugadores al premini A".

Ara, Orive continuarà lligada
al bàsquet com a fotògrafa i, més
que jugades, sobretot capturarà les
emocions i sentiments de les ju-
gadores i el cos tècnic. Ja ha plo-
gut força des que Joan Lluís Ba-
lagué, pare de Carla Balagué, li va
deixar una tarda al Pavelló Polidor
la seva Nikon D90 i l'objectiu
Sigma 70-200. Va ser quan l'en-
trevistada va descobrir una voca-
ció que portava a la sang, perquè
la seva mare, Andrea Isern, havia
estat fotògrafa professional. Du-
rant un temps la filla va utilitzar la
rèflex de la mare i després es va
comprar una Canon EOS 70D.

L'entrevistada encara desprèn
més alegria quan parla de la seva
neboda Emma, la nineta dels
seus ulls. "Fa poc van anar a la
seva escola proposant-los si volien
apuntar-se a bàsquet, i quan va ar-
ribar a casa, va anunciar que vo-
lia provar-ho. Així vaig començar
jo a l'escoleta del Canovelles BC!
No saps com m'agradaria que se
n’enamorés del bàsquet", con-
clou, il·lusionada, Orive.

Toni Delgado
CANOVELLES

Ningú atura Joana Orive
» L’extècnica i exjugadora del Canovelles BC deixa les banquetes i continuarà al bàsquet com a fotògrafa
» “M’encanta que la majoria de les jugadores a qui he entrenat hagin jugat força temps”, diu la infermera

Orive amb un fonendoscopi de coala, una pilota i la càmera. Foto: Dani G.
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Viuen línia

Una jove parella de Barcelona visita uns
amics que acaben de ser pares per co-
nèixer el petit Jan. Tot va bé fins que el
Nacho deixa anar que el bebè... és molt
lleig. A partir d’aquí, i tot i que els pares
primerencs intenten treure ferro a l’as-
sumpte, l’ambient s’enrareix i comencen
a sortir a la llum algunes altres veritats.

Al Teatre Borràs de Barcelona.

Teatre

La pell fina
Carmen Marfà i Yago Alonso

La valenciana Samantha Gilabert es va fer
popular per la seva participació a Ope-
ración Triunfo 2020. Després del progra-
ma ha anat picant pedra i ara ha publi-
cat el seu segon àlbum, Antídoto (Músi-
ca Global). El nou disc inclou onze can-
çons, entre les quals hi ha tres temes en
català i una col·laboració amb el grup Des-
pistaos, Pa que estemos juntos.

Música

L’any 1955, alumnes i pares d’arreu dels
Estats Units es reuneixen per disputar un
concurs escolar dedicat a l’observació de
fenòmens astronòmics que té lloc a
una ciutat fictícia del desert nord-ame-
ricà anomenada Asteroid City. El certa-
men es veurà espectacularment inter-
romput per un conjunt d’esdeveni-
ments que canviaran el món.

Pelis i sèries

Asteroid City
Wes Anderson

Antídoto
Samantha

Digital Impact
El Disseny Hub Barcelona acull l’exposició Digital Impact,

que inclou una quinzena de grans i imponents peces d’art
digital creades per artistes locals i internacionals. Aquesta

mostra és la més gran que s’ha dedicat mai a l’Estat a aques-
ta expressió artística, i té com a eixos principals la visualitza-
ció creativa de dades, la realitat virtual i la intel·ligència arti-
ficial. L’objectiu del museu és oferir una radiografia fidel de
l’estat actual de l’art i del disseny digitals, tot “trencant la fre-
dor de la pantalla” que es vincula normalment amb el món

digital. L’exposició es podrà visitar fins al 27 d’agost. 

R I C A R D  U S T R E L LQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Josep Vallverdú, que el 9 de juliol farà 100
anys, aporta a l’Any Vallverdú un volum
memorialístic excepcional que recull les
cinc últimes dècades d’una maduresa ac-
tiva i plena de curiositat. “L’home de Po-
nent”, com l’anomenava Josep Maria
Espinàs, explica la pèrdua de l’esposa, l’a-
llunyament de Lleida i la recerca de la casa
on viurà amb la nova companya.

Llibres

Mosaic de tardor
Josep Vallverdú

|Story of Seasons
Story of Seasons: A Wonderful Life et porta a la Vall Oblidada perquè

creïs la teva granja i la teva llar. Per a PC, PS5, Switch i Xbox Series X/S.
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“Bon dia, Catalunya! Són les vuit”. La frase des-
pertador de la ràdio pública catalana canviarà
de veu la temporada vinent. La Corporació
Catalana de Mitjans Audiovisuals (CCMA) ha
anunciat que Ricard Ustrell (Sabadell, 1990)
substituirà Laura Rosel al capdavant d’El matí

de Catalunya Ràdio a partir del 4 de setembre.
Ustrell és actualment el presentador de

Col·lapse, el programa que omple la graella de
TV3 els dissabtes a la nit. Abans també havia
liderat Planta Baixa a la televisió catalana i,
prèviament, El suplement a Catalunya Ràdio.

Una trajectòria que crida especialment l’aten-
ció si es té en compte la joventut d’Ustrell,

que supera per poc la trentena. La decisió de
col·locar-lo al lloc que tenia fins ara Rosel,
però, no ha convençut tothom: hi ha qui la
preferia a ella i qui preferia un altre fitxatge.

Famosos

Ser periodista a TV3 i Catalunya Ràdio
Ha presentat ‘Planta Baixa’, ‘Col·lapse’ i ‘El suplement’

Fitxar per ‘El matí de Catalunya Ràdio’ 
Estarà al capdavant del programa a partir de la temporada vinent

Decisió controvertida
El canvi de Laura Rosel per Ricard Ustrell no convenç tothom
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Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

CERVELL

La definició de models que descriguin com funciona la 
presa de decisions és crucial per a l’evolució de la robòtica 

SINCRONIA

DECISIONS

FLUÏDESA

E S T I L S  D E  V I D A

iNEUROLOGIA 
Associem la presa de decisions ràpida amb una intel·ligència
més gran, però això podria no ser veritat. O, com a mínim, l’as-
sociació podria no ser tan directa com pensàvem. Una recerca
de la Universitat Charité de Berlín, amb la col·laboració de la
Universitat Pompeu Fabra, ha revelat que les persones amb
puntuacions més altes en intel·ligència fluida, un concepte que
fa referència a la capacitat de les persones de prendre decisions
difícils davant de situacions noves, destinen més temps a resol-
dre les tasques més difícils en comparació amb les persones
amb menor coeficient. Els resultats de l’estudi s’han publicat a la
revista especialitzada Nature Communications. 
L’objectiu de l’estudi no era tant analitzar la intel·ligència de

les persones com detectar les dinàmiques cerebrals en els pro-
cessos de presa de decisions i examinar com poden aplicar-se a
la intel·ligència artificial. Per aconseguir els resultats, els investi-
gadors van analitzar exhaustivament la presa de decisions de
650 persones i els resultats van demostrar que, al contrari del
que creiem, les persones més intel·ligents triguen més a resol-
dre tasques difícils. Pensen a poc a poc, però pensen millor.   

Els intel·ligents pensen a poc a poc

A l’hora de dissenyar aplicacions robòtiques, els experts
es basen en com funcionen les dinàmiques cerebrals 

Les claus

La clau per resoldre problemes avançats és la capacitat de
sincronitzar millor les parts del nostre cervell, no la rapidesa  

La intel·ligència fluida fa referència a la capacitat de les
persones de prendre decisions difícils en situacions noves  
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